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Effectiveness of National and Local Legislation 

in Regulating Road Advertisements in Egyptian 

Cities(A Case Study of El-Geish Street in Tanta)



فاعلية التشريعات القومية والمحلية في تنظيم إعلانات الطرق بالمدن المصرية

مجلة البحوث الإعلامية، جامعة الأزهر، كلية الإعلام 1184

هدفــت الدراســة لتقييــم فاعليــة التشــريعات القوميــة والمحليــة في تنظيــم إعلانــات الطــرق بالمــدن المصريــة، 
واســتعانت بالملاحظــة المنظمــة والتحليــل الكمــي والكيفــي لإعلانــات شــارع الجيــش أكبــر شــوارع مدينــة طنطــا 
عاصمــة محافظــة الغربيــة، واســتخدمت الدراســة المقابــلات الكيفيــة المتعمقــة مــع 26 مبحوثًــا مــن أصحــاب شــركات 
الإعــلان والمســؤولين عــن تنظيــم الإعلانــات بالمحافظــة، لرصــد توجهاتهــم، ومقترحاتهــم لتعزيــز الإفــادة مــن إعلانــات 
ــرة الوســطى،  ــا بالشــارع، أغلبهــا بالجزي ــل تأثيراتهــا الســلبية. وانتهــت الدراســة لرصــد 667 إعلانً الطــرق، وتقلي
وبمناطــق المجمــع الطبــي، الســنترال، وكوبــري الجامعــة، معظمهــا فوانيــس مزدوجــة، إعلانــات مميــزة، اســتاند، ولاب، 
ــة للطــرق  ــة العام ــي طنطــا، والهيئ ــع تحــت إشــراف حــي ثان ــا يق ــة، وأن أغلبه ــات مضيئ ــا إعلان وأن %91.5 منه
ــة. واتضــح أن  ــه العقــارات، الســلع المنزلي ــة، يلي ــر القطاعــات المعلن ــة هــو أكث ــة الصحي ــاري، واتضــح أن الرعاي والكب
%66 مــن إعلانــات شــارع الجيــش تنتهــك التشــريعات والمعاييــر القوميــة والمحليــة، وأن أكثــر المعاييــر انتهــاكًا هــي 
عــدم الالتــزام بشــرط المســافة البينيــة، يليــه عــدم التناســق بــين الإعلانــات، تشــويه المنظــر الجمالــي للمدينــة، مخالفــة 
شــروط الترخيــص. واتضــح أن هنــاك علاقــة ارتبــاط طرديــة ضعيفــة بــين عــدم التــزام الإعــلان بالمعاييــر ومجموعــة 
متغيــرات أهمهــا: القطــاع المعُلــن عنــه، الجهــة المســؤولة عــن تنظيــم الإعــلان، الجهــة التــي يقــع بهــا الإعــلان بالشــارع، 
ومــكان الإعــلان. واتضــح أن الإعلانــات المزدوجــة والمضيئــة، والواقعــة تحــت إشــراف الهيئــة العامــة للطــرق والكبــاري 

الأكثــر انتهــاكًا بالمعاييــر.

الكلمــات المفتاحيــة: إعلانــات الطــرق، تشــريعات الإعلانــات، التلــوث البصــري، التنســيق الحضــاري، ســلامة المــارة 
والسائقين.

This study aimed to assess the effectiveness of national and local legislation in reg-
ulating road advertisements in Egyptian cities. It employed structured observation 
and both quantitative and qualitative analyses of advertisements on El-Geish Street, 
Tanta, the capital of Gharbia Governorate. The study also utilized in-depth interviews 
with 26 participants, including advertising company owners and officials responsible 
for regulating advertisements in the governorate, to gauge their perspectives and sug-
gestions for maximizing the benefits of road advertisements. The study documented 
a total of 667 advertisements, the majority of which are located on the central island 
and in key areas such as the Medical Complex, the Central Building, and the Univer-
sity Bridge. Most of these advertisements consist of double-sided lanterns, premium 
displays, standard stands, and lightboxes, with 91.5% illuminated. The study found 
that most of the advertisements fall under the supervision of Tanta Second District 
and the General Authority for Roads and Bridges. Healthcare was identified as the 
most advertised sector, followed by real estate and household goods.Furthermore, 
the study revealed that 66% of advertisements violate national and local legislation 
and standards. The most breached regulations include failure to adhere to the re-
quired spacing between advertisements, lack of visual harmony, aesthetic distortion 
of the urban landscape, and non-compliance with licensing conditions. A weak posi-
tive correlation was observed between non-compliance with regulations and several 
factors, including the advertised sector, the regulatory authority overseeing the ad-
vertisement, and its placement.

Key Words: Road Advertisements, Advertisement Legislations, Visual Pollution, Ur-
ban Coordination, Road Safety, Pedestrian and Driver Safety.
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